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Yetty Faridatul Ulfah 

ABSTRAK 

Masalah yang dikaji dalam penelitian ini adalah tentang rendahnya 

produktivitas kerja guru. Adapun tujuan dari penelitian ini adalah untuk 

menganalisis: 1) pengaruh kualitas kepemimpinan transformasional kepala 

madrasah terhadap produktivitas kerja guru, 2) pengaruh efikasi diri guru terhadap 

produktivitas kerja guru, 3) pengaruh perilaku kewargaan organisasi terhadap 

produktivitas kerja guru, dan 4) pengaruh kualitas kepemimpinan 

transformasional kepala madrasah, efikasi diri, perilaku kewargaan organisasi 

secara bersama-sama terhadap produktivitas kerja guru. 

Penelitian ini menggunakan metode penelitian korelasi. Populasi 

penelitian berjumlah 183 guru MTsN se Kabupaten Sukoharjo. Adapun sampel 

yang diambil adalah sebanyak 126 guru dengan menerapkan rumus Slovin. 

Teknik sampling menggunakan teknik proporsional random sampling.  Langkah 

yang ditempuh sebelum menganalisis data adalah dengan melakukan uji asumsi 

klasik. Dalam menganalisa data, untuk uji hipotesis korelasi tunggal 

mengaplikasikan analisis korelasi dan regresi tunggal, sedangkan untuk uji 

hipotesis korelasi ganda menerapkan analisis korelasi dan regresi ganda, dan 

korelasi parsial.  

Hasil kajian penelitian ini membuktikan bahwa: 1) Kualitas kepemimpinan 

transformasional kepala madrasah memberikan pengaruh positif dan signifikan 

terhadap produktivitas kerja guru dengan sumbangan sebesar 38%. Dimensi 

kualitas kepemimpinan transformasional yang memberikan pengaruh terbesar 

terhadap produktivitas kerja guru adalah idealized influence. 2) Efikasi diri 

memberikan pengaruh positif dan signifikan terhadap produktivitas kerja guru 

dengan sumbangan sebesar 36%. Dimensi efikasi diri yang memberikan pengaruh 

terbesar terhadap produktivitas kerja guru adalah instruction, 3) Perilaku 

kewargaan organisasi memberikan pengaruh positif dan signifikan terhadap 

produktivitas kerja guru dengan sumbangan sebesar 22%. Dimensi perilaku 

kewargaan organisasi yang memberikan pengaruh terbesar terhadap produktivitas 

kerja guru adalah conscientiousness, 4) Kualitas kepemimpinan transformasional, 

efikasi diri, dan perilaku kewargaan organisasi secara bersama-sama memberikan 

pengaruh terhadap produktivitas kerja guru. Ketiga faktor tersebut secara 

bersama-sama memberikan sumbangan atas produktivitas kerja guru sebesar 

57,8%.  

 

Kata kunci:  kualitas kepemimpinan transformasional, efikasi diri, perilaku 

kewargaan organisasi, produktivitas kerja guru 
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BEHAVIOUR ON TEACHERS’ WORK PRODUCTIVITY IN ALL STATE 

ISLAMIC JUNIOR HIGH SCHOOL OF SUKOHARJO REGENCY 

  

Yetty Faridatul Ulfah 

ABSTRACT 

The problem investigated in this research is about the low work 

productivity of teachers. This study analyzes: 1) the influence of transformational 

leadership quality of madrasah principals on teacher work productivity, 2) the 

influence of teacher self-efficacy on teacher work productivity, 3) the influence of 

organizational citizenship behavior on teacher work productivity, and 4) the 

leadership transformational madrasa principals, self-efficacy, organizational 

citizenship behavior together on teacher work productivity. 

This study applied the correlation research method. The study population 

were 183 MTsN teachers in Sukoharjo Regency. Meanwhile, the samples taken 

were 126 teachers by applying the Slovin formula. The sampling technique used 

proportional random sampling technique. The step taken before analyzing the data 

is to test the classical assumptions. In analyzing the data, to test the single 

correlation hypothesis apply correlation analysis and single regression, while to 

test the multiple correlation hypothesis apply multiple correlation and regression 

analysis, and partial correlation. 

The results of this research study prove that: 1) The transformational 

leadership quality of madrasa principals has a positive and significant influence 

on teacher work productivity with a contribution of 38%. The dimension of 

transformational leadership quality showing the greatest influence on teacher 

work productivity is idealized influence, 2) Self-efficacy has a positive and 

significant influence on teacher work productivity with a contribution of 36%. 

The dimension of self-efficacy giving the greatest influence on teacher work 

productivity is instruction, 3) Organizational citizenship behavior has a positive 

and significant influence on teacher work productivity with a contribution of 22%. 

The dimension of organizational citizenship behavior having the greatest 

influence on teacher work productivity is conscientiousness, 4) Transformational 

leadership, self-efficacy, and organizational citizenship behavior jointly influence 

teacher work productivity. These three factors together contribute to teacher work 

productivity of 57.8%.  

 

Keywords: Transformational leadership quality, Self-efficacy, Organizational 

citizenship behaviour, Teacher work productivity 

 

 



تأثيز جودة القيادة التحويلية والفعالية الذاتية وسلوك المواطنة التنظيمية على 

 سوكوهارجو منطقة في الحكومية ين بالمذرسة الثانويةمعلمالإنتاجية عمل 

 

 يتي فزيذ الألفة 

 الملخص

انًشكهت انخً حًج دساصخٓا فً ْزا انبحث حخعهق باَخفاض ئَخاجٍت عًم 

 نًذٌشي انخحٌٕهٍت انقٍادة جٕدة حأثٍش( 1انًعهًٍٍ. انغشض يٍ ْزا انبحث ْٕ ححهٍم: 

 ئَخاجٍت عهى نهًعهًٍٍ انزاحٍت انكفاءة حأثٍش( 2 ، انًعهًٍٍ عًم ئَخاجٍت عهى انًذاسس

( 4 ٔ ، انًعهًٍٍ عًم ئَخاجٍت عهى انخُظًٍٍت انًٕاطُت صهٕك حأثٍش( 3 ، انًعهًٍٍ عًم

 انخُظًٍٍت انًٕاطُت ٔصهٕك ، انزاحٍت ٔانكفاءة ، انًذاسس نًذٌشي انقٍادة انخحٕنٍت جٕدة

 .انًعهًٍٍ عًم ئَخاجٍت عهى يعاً

ا  183ضخخذو ْزا انبحث طشٌقت بحث الاسحباط. بهغ يجخًع انبحث ٌ ًً  يٍيعه

 انًأخٕرة انعٍُت كاَج صٕكْٕاسجٕ ، يُطقت فً بانًذسصت انثإٌَت انحكٕيٍت  انًعهًٍٍ

ا 126 ًً حضخخذو حقٍُت أخز انعٍُاث أصهٕب أخز  صهٕفٍٍ.  صٍغت حطبٍق خلال يٍ يعه

انعٍُاث انعشٕائً انُضبً. انخطٕة انخً احخزث قبم ححهٍم انبٍاَاث ًْ اخخباس 

الافخشاضاث انكلاصٍكٍت. فً ححهٍم انبٍاَاث ، لاخخباس فشضٍت الاسحباط انفشدي ، قى 

انًخعذد ، بخطبٍق ححهٍم الاسحباط ٔالاَحذاس انفشدي ، بًٍُا لاخخباس فشضٍت الاسحباط 

 .و بخطبٍق ححهٍم الاسحباط انًخعذد ٔالاَحذاس ، ٔالاسحباط انجزئًاق

( ئٌ جٕدة انقٍادة انخحٌٕهٍت نشؤصاء انًذاسس 1حثبج َخائج ْزا انبحث يا ٌهً: 

٪. ئٌ بعُذ 38بًضاًْت حبهغ  ٍٍانذٌٍُت نٓا حأثٍش ئٌجابً ْٔاو عهى ئَخاجٍت عًم انًعهً

ْٕ انخأثٍش  ٍٍنّ انخأثٍش الأكبش عهى ئَخاجٍت عًم انًعهًجٕدة انقٍادة انخحٌٕهٍت انزي 

٪. 36بُضبت  ٍٍ( نهكفاءة انزاحٍت حأثٍش ئٌجابً ْٔاو عهى ئَخاجٍت عًم انًعه2ًانًثانً. 

ْٕ انخذسٌش ،  ٍٍئٌ بعُذ انكفاءة انزاحٍت انزي نّ انخأثٍش الأكبش عهى ئَخاجٍت عًم انًعهً

ئٌجابً ْٔاو عهى ئَخاجٍت عًم انًعهى بًضاًْت  ( صهٕك انًٕاطُت انخُظًٍٍت نّ حأثٍش3

٪. ئٌ بعُذ صهٕك انًٕاطُت انخُظًٍٍت انزي نّ انخأثٍش الأكبش عهى ئَخاجٍت عًم 22حبهغ 

( حإثش جٕدة انقٍادة انخحٌٕهٍت ٔانكفاءة انزاحٍت ٔصهٕك انًٕاطُت 4ْٕ انٕعً ،  ٍٍانًعهً

اًْج ْزِ انعٕايم انثلاثت . صٍٍانخُظًٍٍت بشكم يشخشك عهى ئَخاجٍت عًم انًعهً

 .٪57.8بُضبت  ٍٍيجخًعت فً ئَخاجٍت عًم انًعهً

: جودة القيادة التحويلية ، الكفاءة الذاتية ، سلوك المواطنة الزئيسيةالكلمات 

 ينالتنظيمية ، إنتاجية عمل المعلم
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MOTTO 

 

 

 

 

And say: “Work (righteousness): Soon will Allah observe your work, and His 

Messenger, and the Believers: Soon will ye be brought back to the knower 

of what is hidden and what is open: then will He show you the truth of all 

that ye did.” (Q.S. At Taubah: 105)  
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